

Anti-Discrimination Centre Memorial

Statement at the UN Forum on Minority Issues, December 2, 2022, Geneva

In 2022, the region of Eurasia marks the anniversary of the Declaration in the situation of a deep crisis, first of all, due to the war of Russia against Ukraine. The military aggression is based on the ideology which misinterprets and discredits the idea and the general discourse of minority rights protection. In the shadow of this global tragedy, decades of violation of minority rights in Central Asia have resulted in unprecedented repressions against Pamiri peoples in Gorno-Badakhshan Autonomous Oblast of Tajikistan and against Karakalpak minority in Uzbekistan.

In both countries, dozens were killed during peaceful demonstrations, hundreds wounded, hundreds – community leaders, activists, journalists and human rights defenders – were detained and put under trial behind closed doors, within politically motivated cases, without access to legal assistance. They are experiencing or facing risk of torture, life or long term imprisonment sentences, mass forced emigration, kidnapping and extradition.

We recommend initiating, with the participation of the UN structures and competent experts, creation of independent investigative mechanisms, to give an objective assessment of the tragic events in GBAO and Karakalpakstan, to issue recommendations and follow up their implementation.

We call on Tajikistan and Uzbekistan to immediately stop reprisals against Pamiris and Karakalpaks; investigate cases of violence and torture; ensure transparency of the trials, unhindered work of lawyers, media, human rights defenders, international observers.

We urge all participating states to guarantee international protection for minorities representatives seeking asylum, not to expel them to Tajikistan or Uzbekistan.

International community, including the UN bodies, should react more decisively to the problems of minorities in Central Asia. We welcome the suggestion on creating a Voluntary Fund on support of the minority rights protection agenda.

Антидискриминационный центр "Мемориал"

Заявление на Форуме ООН по вопросам меньшинств, 2 декабря 2022 года, Женева

В 2022 году регион Евразии отмечает 30-ю годовщину Декларации ООН по правам меньшинств в ситуации глубокого кризиса, прежде всего, из-за войны России против Украины. Эта военная агрессия основана на идеологии, которая извращает и дискредитирует идею и общий дискурс защиты прав меньшинств. В тени этой глобальной трагедии десятилетия нарушения прав меньшинств в Центральной Азии вылились в беспрецедентные репрессии против памирских народов в Горно-Бадахшанской автономной области Таджикистана и против каракалпакского меньшинства в Республике Каракалпакстан в составе Узбекистана.

В обеих странах десятки людей были убиты во время мирных демонстраций, сотни ранены, сотни – общественные лидеры, активисты, журналисты и правозащитники – были задержаны и отданы под суд в рамках политически мотивированных уголовных дел, без доступа к юридической помощи. Они подвергаются пыткам, некоторые уже осуждены к пожизненному или длительному тюремному заключению. Памирцы и каракалпаки вынуждены эмигрировать и искать убежища в других странах, становясь жертвами или сталкиваясь с угрозой похищения и экстрадиции.

Мы рекомендуем инициировать с участием структур ООН и компетентных экспертов создание независимых расследовательских механизмов для дачи объективной оценки трагическим событиям в ГBAO и Каракалпакстане, с вынесением рекомендаций властям Таджикистана и Узбекистана и контроля за их выполнением, привлечением виновных к ответственности и восстановлением прав жертв.

Мы призываем власти Таджикистана и Узбекистана немедленно прекратить репрессии и произвол в отношении памирцев и каракалпаков; расследовать случаи насилия и пыток; обеспечить прозрачность судебных процессов, беспрепятственную работу адвокатов, правозащитников, международных наблюдателей, журналистов.

Мы настоятельно призываем все государства-участники гарантировать международную защиту представителям меньшинств, ищущим убежища, а не высылать их в Таджикистан или Узбекистан, где им угрожают пытки и преследования.

Международное сообщество, включая органы ООН, должно более решительно реагировать на проблемы меньшинств в Центральной Азии. Мы приветствуем предложение о создании Добровольного фонда в поддержку программы защиты прав меньшинств.